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Guvern Miron Cristea . I, II  ,   10 febr.'38 - mart ; 30 mart - 31 ian.'39 

-------------------------------

1.) Rapoartele miniştrilor Guvernului Miron Cristea , pe anul 1938 : 
( Arh.I.C ,  fond Preşedinţia  Consiliului de Miniştri ,  dosar nr. 93 / 1938  ) 
( AIC,  fond Ministerul  Propagandei Naţionale  , dosar  nr. 392  , fila  18-25 -31 ) 
IPSS Miron Cristea ; Mitiţă Constantinescu (  Economie Naţională ), 
Gh.Ionescu -Siseşti ( agricultură )  M.Ghelmegeanu  ( Lucrări publice )  ,
 [ LD : este de subliniat faptul că , prin schimbarea regimului politic din 1938 , 
  România , cu excepţia reformelor politice  ,  nu suferă schimbări în structura economică , 
socială, militară  , culturală . În aceste domenii  ,se constată o continuitate  , încât  performanţele 
în diverse domenii , reprezintă acumularea  progresului  în cei 20 de ani de la întregirea ţării. 
Fac această precizare, pentru a se înţelege acea faimă a anului 1938 -ca an de vârf al dezvoltării 
României Întregite , ca rezultat al guvernării partidelor , nu a noului regim ! ] 



IPSS Miron Cristea  / 

¤ Raportul guvernului

 Este raportul  primului an al noului regim  , al noului guvern . 
Autoritatea categorică a Coroanei  , era singurul leac  pentru o muncă constructivă . 
Constituţia şi legislaţia nouă au urmărit : 
Miron Cristea /
Economia Naţională 
S- a îngrijit  de sporirea produţiei ; a reînviat convenţiile comerciale ; a menţinut echilibrul dintre 
import/ export  ; a procurat mari credite pentru  lucrările publice ; a înviorat viaţa bancară , 
băncilepopulare  ; Miron Cristea / 
Agricultura  / Ţărănimea 
Ţărănimea a fost obiectul  unei preocupări  permanete :7 spitale noi,  18 în construcţie, 
 63 dispensare  , 175 băi populare  , 19.057  fântâni noi,  22.046 bălţi curăţate , şanţuri, 
drumuri  … O mare  ofensivă sanitară  ( 8000 personal implicat ) , 
 a dus  la dispariţia tifosului  exantematic. 
Recolta a fost mulţumitoare  , atingând recordul de  1.260.000 vagoane.
De aceea guvernul s-a preocupat  de valorificarea grâului , 
al cărui preţ este redus cu 60% pe piaţa mondială . 
Reorganizarea cooperativelor uşurează  mult viaţa ţăranilor . 
Banca de industrializare a produselor ţărăneşti va prelucra produsele  , 
creând o nouă cale de  valorificare 

Mitiţă Constantinescu / (p. 45- 73 ) 

¤ Economia Naţională 

 Importanţa  regimului constituţional din 1938  .
 Acţiunea MEN  s-a desfăşurat pe două canale : 
/  comerţul exterior şi  interior , care a coordonat  exportul şi importul 
/  Coordonarea activităţii economice  interne  vizând 
sporirea producţiei  naţionale în toate domeniile . 

¤Exportul / Importul

Direcţia  Reglementării  comerţului exterior,( contingentarea )  - a fost total reorganizată . 
Comerţul exterior,  din cauza  scăderii preţurilor  materiilor prime  pe piaţa internaţională  , 
precum şi a opririi  exportului de porumb, pentru a aigura consumul intern , 
s-a soldat  , în mart.'38  , cu un deficit de  229.000 lei 
De aceea, s-au luat măsuri severe  pentru echilibrare : 
- acordarea de prime economice pentru export , 
mai ales la grâu, cherestea, bovine,  carne , legume ; 
- lăsarea unei cote de devize, în special la industria petrolieră  ;
-libera negociere  şi lărgirea  sferei  compensanţiilor 
- încurajarea  deosebită a exportului pentru Anglia şi Olanda  . 
-îndrumarea spre ţările  cu devize liberă, forte ; 
S-au încheiat o serie de acorduri  comerciale Mitiţă Constantinescu / 

¤ Aprovizionarea .Combaterea speculei şi scumpetei 

În primăvara '38,preţurile articolelor de primă necesitate ( alimente,îmbrăcăminte ,combustibil )au 
înregistrat  o simţitoare urcare ,  datorită unor cauze reale  , 
dar şi din cauza speculei . 
Pentru combaterea  scumpetei şi speculei  , MEN  a părăsit metoda veche  de a pedepsi specula 
, căutând cauzele  şi organizând aprovizionarea  cu articole  de primă necesitate în cantităţi 
coresponzătoare  , cu raţionalizări de preţuri  în toate direcţiile deficitare . 
A aprovizionat masiv Capitala  şi alte centre urbane , a obligat întreprinderile să se intereseze de 



aprovizionarea  salaraţiilor lor  ş.a., încât rezultatele  au fost edificatoare  . 
/  Organizarea cooperativismului la sate ; 
/ Transformarea  Institutului  Naţional de Credit  Agricol, 
  în Banca  pentru industrializarea  şi valorificarea  produselor agricole . 
/ urmărirea aprovizionării lunare a Capitalei ; 
/ stoc important de lemne pentru anul viitor ; 

Gh.Ionescu -Siseşti ( P. 22- 31 ) 

¤ Agricultura 

Prevederi bugetare  vizând  îmbunătăţirea agriculturii
Fondul                Alocat                              Cheltuit                              Disponibil 
Bugetar               780.000.000                     457.746.286                        322. 253. 714 
Încurajarea agr.      78.758.000                     38. 901. 557                        39. 856.500 
Contul J ( înzestr )   30. 000.000                    19.699.055                          10. 300.945 
În scopul organizării Institutului agricol  de stat  , îmbunătăţitrea  producţiei agricole, 
mai buna valorificare a produselor ,  consolidarea proprieăţii agricole, 
propaganda şi educaţia  profesională:  .
S-au importat : 4.000 maşini de semănat , 400 tractoare , 300 batoze treier .
Au sporit cantităţile de îngrăşăminte  chimice şi s-au ieftinit ; 
Rezultatul :  1.260.000 vagoane  cu cereale  ( grâu, porumb, ovăz,  secară ) 
una din cele mai mari producţii ale României . 
S-a cultivat cu bumbac  6.000 ha  … producând 300 vagoane pentru filaturi ; 
S-a dezvoltat pomicultura , viticultura ,  zootehnia , piscicultura . 
laboratoare veterinare  : 760 staţiuni de montă  ; s-au importat armăsari şi iepe ,
tauri şi junici  , vieri,  berbeci , oi … 
S-au dezvoltat izlazuri ,  păşuni..
Patrimoniul forestier particular a sporit cu  6.474 ha. 
Silvicultura : exploatarea raţională a pădurilor 
56.900 ha  - proprietate de stat 
39. 901 ha  - plantaţii artificiale 
S-au organizat  182 centre agricole; 
S-au tipărit  buletine şi broşuri  ptr educaţia ţăranilor( peste 100.000 exemplare ) 
În 55 de judeţe  , s-a făcut concursul naţional al grâului ; 
În 1939, se va face concursul naţional al porumbului 
Tot în 1939, se va organiza Expoziţia  agricolă naţională 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

M.Ghelmegeanu  /  f. 32 45 ) 

¤ Lucrări publice  , 

 / Executarea de lucrări  de drumuri  de 500 mil.lei 
( dintr-un credit  special  de 900 mil. deschis în mai '38  ) 
/  Refacerea şi modernizarea  de 1.185 km drumuri  naţionale;  216 km. drumuri noi . 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Rapoartele miniştrilor / 1938 
_______________________________________________________

--------------------------------

Guvern Miron Cristea     -  III -     1 febr.'39 -  6 martie  '39 

Armand Călinescu            - IV -     7 mart -  21 sept.'39 



-------------------------------- 

2.) Guvern , emanaţie FRN  . 
- Nicolae Cornăţeanu -  Agricultură şi Domenii  ( în locul lui  Gh.Ionescu -Siseşti ) 
- Mihail Şerban  - Subsecretar de Stat  la Ministerul  Agriculturii şi Domenii 
___________________________________________________________

3.) Declaraţia -program a noului guvern  , 8 febr.'39

8 febr.'39 Declaraţia -program a guvernului FRN 
("România", an II, nr.250, 9 febr.'39 )
[LD, 2004:am ziarul ,pag.6-7 ,cu extrase din program şi cu fotografiile titularilor pe 
departamente .
(" Timpul ". nr. 250,9 februarie  1939  +  foto  miniştrii în casete -cu principalele obiective) 
[LD:cum peste o lună patriarhul Miron Cristea va muri, acet Program va deveni, în fond, 
programul guvernării Armand Călinescu.

c) N.Cornăţeanu ,Agricultura 
[LD.1 nov.2007.Privind cu furie şi neputinţă la dezastrul din agricultura actuală ,după jumătate 
de secol comunist şi 18 ani de "tranziţie" besmetică, jaf şi dezorganizare post-decembristă 
Povestea ar trebui să înceapă aşa : a fost odată , ca nici o dată ,acea împroprietărire mare din 
1919...a fost odată ca niciodată ...o politică agrară alternativă liberală /ţărănistă / liberală / ]
...a fost odată ca nici odată ,o dictatură regală, alta militară ....dar agricultura românească a 
evoluat -încet şi greu -spre prosperitate ... etc etc  deoarce regimul proprietăţii a rămas 
neschimbat ?] 
-Îmbunătăţirea producţiei agricole  şi ridicarea  rentabilităţii 
-Îmbunătăţirea vieţii ţăranilor
-Înzestrarea agriculturii cu inventarul necesar 
-Credit eftin şi larg prin unităţile cooperative 
-Îmbunătăţirea culturii porumbului 
-Organizarea oboarelor şi târgurilor de vite 
-Sporirea asistenţei veterinare 
-Împădurirea terenurilor degadate 
-Redresarea pomiculturii  şi viticulturii 
-Valoroficarea rentabilă a grâului 
-Reorganizarea ministerului şi a tuturor instituţiilor agricole

[*LD:N.Cornăţeanu ]

N.în 1899,la Călăraşi ( Ialomiţa) .Profesor de contabilitate agricolă la Academia de Înalte Studii 
Agronomice-Bucureşti( din 1926 ) Inginer agronom, absolvent al Şcoalei Superioare de 
agricultură -Herestrău;doctor în ştiinţe agricole de la Hochschule fur Bodenkultur din Viena ;
studii de specialitate la Secţia agricolă a Politehnicii din Zurich,la Uniunea plugarilor elveţieni  din 
Brugg,şi în America de Nord.Secretar al "Ligii agrare"-Argetoianu şi deputat din 1931.
Preşed. al "Societăţii Inginerilor Agronomi "
Lucrări de specialitate :Importanţa contabilităţii agricole ,Agricultura şi cooperaţia în 
Elveţia ,Organizarea muncii în agricultură, reforma agrară, Problema datoriilor agricole, Tractorul 
şi secerătoarea ş.aş.a .( Cf. Enciclopedia Predescu, pag.221)
Inginer agronom , cu doctorat la Viena., prof.univ.la Institutul Agronomic -Bucureşti.
Ministru al Agriculturii în 1939.Arestat şi dus la Aiud în noaptea de 5/6 mai 1950.Eliberat în 
iul.'55.Mort în 1977 ( Cf. C.Ioniţoiu . Dicţionar,Victimele comunismului ...C., pag.217)

-Îmbunătăţirea producţiei agricole şi vieţii ţăranului 

Guvernul va acorda o deosebită atenţie ÎMBUNĂTĂŢIRII PRODUCŢIEI AGRICOLE , 



RIDICĂRII RENTABILITĂŢII ŞI ÎMBUNĂTĂŢIRII VIEŢII ŢĂRANULUI 
El va face toate eforturile posibile pentru a uşura înzestrarea agriculturii cu inventarul necesar 
, pentru a aduce ordine în producţia agricolă şi pentru a crea din ţăranul român ,un factor 
important de propăşire în viaţa ţării 

...cultura porumbului 

Dacă anul 1938 a avut în centrul preocupărilor grâul, anul 1939 va avea porumbul 
În acest scop, se va da o deosebită atenţie înbunătăţirii culturii porumbului .În acest scop, 
organele agricole vor lucra practic pe teren pentru a determina pe săteni de a trece la o 
cultură sistematică a porumbului .Aşa cum s-a făcut la grâu anul trecut , anul acesta se va 
organiza un mare concurs al porumbului pe toată ţara pentru a răsplăti munca acelor cultivatori 
care au aplicat metodele raţionale 

...plante textile, industriale 

Se va acorda o deosebită atenţie şi altor culturi :plante textile,  plante industriale,  
nutreţuri  ,Prin mărirea suprafeţelor cu aceste plante, vom ajunge la un echilibru al culturilor şi la 
o mai mică sărăcire a pământului .

...creşterea vitelor 

Creşterea vitelor ,trebuie să aibă o mai mare  pondere în agricultura noastră , care , după 
Înaltele îndemnuri ale Maiestăţii Sale Regelui, trebuie să devină o agricultură intensivă.
Iar oboarele şi târgurile de vite trebuie să asigure ţărănimii posibilităţi de valorificare  .

...pomicultură şi viticultură 

Redresarea pomiculturii şi viticulturii formează cheia de boltă a programului nostru agricol.
Guvernul va veni cu măsuri imediate şi hotărâtoare pentru a creea acestor două ramuri de 
producţie condiţii normale de dezvoltare 

...silvicultura 

În domeniul poiliticii silvice, guvernul va lua măsuri pentru împădurirea terenurilor degradate , 
crearea de perdele de protecţie, raţionalizarea şi naţionalizarea [LD:?? probabil în sensul 
personalului ]exploatărilor forestiere 

-Rentabilizarea agriculturii 

Rentabilitatea agriculturii trebuie sporită .FĂRĂ PREŢ RENTABIL ,NU SE POATE AJUNGE LA 
O AGRICULTURĂ INTENSIVĂ.Se va acorda în acest sens CREDIT IEFTIN ŞI LARG PRIN 
UNITĂŢILE COOPERATIVE .
Guvernul va studia şi anul acesta valorificarea rentabilă a grâului ; plasarea produselor 
agricole pe pieţele străine , prin obţinerea de debuşeuri ;acordarea de prime de export la vite 
şi leguminoase .
Guvernul va veni cu măsuri prin care puterea de cumpărare a agricultorului să fie mărită , 
pentru că sporirea puterii de cumpărare a 15 milioane de plugari ,va ajuta potenţialul 
economic al întregii naţiuni .

-Învăţământ practic agricol 

Se va acorda o deosebită atenţie învăţământului practic, agricol, şcolilor ţărăneşti  şi 
centrelor agricole, care s-au dovedit  instrumente practice în educaţia ţăranilor 

-Asociaţii agricole 

Guvernul va da o deosebită atenţie DEZVOLTĂRII ASOCIAŢILOR  AGRICOLE ÎNŢELEGÂND 
CĂ TOATE AVANTAGIILE ACORDATE PÂNĂ ACUM DE CĂTRE STAT , SĂ FIE DATE NUMIA 
PRIN ASOCIAŢII COOPERATIVE, OBŞTII ŞI SINDICATE AGRICOLE .
Se va încuraja, în acelaşi timp , iniţiativa particulară , care se încadrează în planul general de 



activitate al Statului şi va uşura pe producător de o serie întreagă de formalităţi ce ţin azi de 
progresul agriculturii .
( " Timpul "  . nr. 250,  9 februarie  1939  +  foto  miniştrii în casete -cu principalele obiective) 
N.Cornăţeanu/  8 febr.'39 

¤ Agricultura 

- Îmbunătăţirea vieţii ţăranilor 
- Îmbunătăţirea producţiei agricole  şi ridicarea  rentabilităţii 
- Înzestrarea agriculturii cu inventarul necesar 
- Îmbunătăţirea culturii porumbului 
- Organizarea oboarelor şi târgurilor de vite 
- Sporirea asisrtenţei veterinare 
- Împădurirea terenurilor degadate 
- Redresarea pomiculturii  şi viticulturii 
- Credit ieftin şi larg , prin unităţile cooperative 
- Valoroficarea rentabilă a grâului 
- Reorganizarea ministerului şi a tuturor instituţiilor agricole 
Guvernul va acorda o  deosebită atenţie  îmbunătăţirii  producţiei agricole, 
ridicării rentabilităţii şi  îmbunătăţirii vieţii ţăranilor  . 
Dacă anul 1938  a avut în centrul preocupărilor grâul, anul 1939 va avea porumbul . 
Se va da atenţie şi altor culturi :  plante textile,  plante industriale,  nutreţuri  , 
prin lărgirea suprafeţelor , echilibrarea culturilor şi îmbogăţirea solului . 
Creşterea  intensivă  a vitelor , trebuie să aibă o mai mare  pondere în agricultură , 
Iar oboarele şi târgurile de vite trebuie să asigure ţărănimii posibilităţi de valorificare  . 
Redresarea pomiculturii  şi viticulturii  formează cheia de boltă a agriculturii  .
Fără rentabilitatea agriculturii ,  nu se poate ajunge la o agricultură intensivă . 
De aceea trebuie asigurat credit ieftin prin  unităţile cooperative  . 
Guvernul va acorda prime  de export la grâu,  vite şi legumenoase  . 
Se va acorda o deosebită atenţie învăţământului  practic, agricol, şcolilor ţărăneşti  şi 
centrelor agricole  , care s-au dovedit  instrumente practice în educaţia ţăranilor . 
Guvernul va da o deosebită  atenţie  dezvoltării  asociaţiilor  agricole, avantagiile acordate de 
stat  fiind date  prin asociaţii cooperatiste ,  obşteşti  şi sindicate agricole .
Declaraţia -program / 8 febr.'39 
-----------------------------------------------------------------

Vezi fişierele problematice  :

¤ Mesajul Regal   / Agricultura / 

¤ Răspuns la Mesajul Regal  , Cameră şi Senat  / Agricultura /

¤ Alex.Mâţă  ( FRN _Agricultori ) discurs la mesaj, Cameră , 22iunie.'39 

( ex-ţărănist,  ex- PNŢ, ex-sterist, ex-iunianist  )

¤ Leon Scridon  ( FRN, Agricultori )  ,discurs la Mesaj, Cameră,  22 iun.  '39 

( ex-PNA-Goga , ex-PNC-Goga Cuza  ) 

¤ IGObrocea  ( ex -conservator ?FRN, Agricultori )  , discurs la Mesaj, Senat ,  22 iun.'39

N.Iorga ( senator de drept să nu se arunce piatra în vechiul regim , de către vechi / 

___________________________________________________________________



4.) Ioan P.Ioan  ( ex-PNL , FRN-Agrcultori ) , Discurs la mesaj, 22 iunie '39 
Ioan P.Ioan  ( ex-PNL , FRN-Agrculori ) , Discurs la mesaj, 22 iunie '39 
( DS, MO  5 , şed. din  22 iun.'39, p.) 
Ioan P.Ioan  / 22 iun.'39 

¤ Omagiu Regimului şi MSR 

" Am luat la cunoştinţă  proiectul de Răspuns la Mesaj  , pe care-l consider  perfect ca operă 
literară  şi complet  în omagiul pe care  ţara întreagă  îl aduce  Majestăţii Sale Regelui  , 
pentru opera de regenerare  înfăptuită  şi a dragostei neţărmurite  ce-L leagă  indisolubil de popor 
Ioan P.Ioan  / 22 iun.'39 

¤ Agricultura 

[ LD :  te aproprii de momentul când va trebui să tragi o concluzie privind problema agriculturii 
în interbelic.  Exproprierea moşiilor, împroprietărirea  , fărâmiţarea pământului, lipsa de 
randament , dezechilibrele accentuate de criza economică, conversiunea datoriilor,
cronicizarea stării de sărăcie a satelor 
( pe lângă analfabetism , ignoranţă agrară  şi starea precară a sănătăţii) 
toate acestea şi-au găsit o rezolvare coresponzătoare  ?  Eu cred că nu . 
Toate partidele au avut în programele lor …. un capitol dedicat acestei  probleme majore. 
Toate guvernele au avut în intenţie … măsuri pentru rezolvarea acestei probleme. 
În noul parlament FRN,  au fost aduşi  - după părerea mea , ca " decor"  - deputaţii ţărani  .
"Agricultorii "-  în realitate moşieri , agrarieni  -fie ei conservatori, ţărănişti, liberali , 
au fost  continuu defavorizaţi , afectaţi,  de dezechilibrele provocate mai mult de 
interesele bancare decât de cele industriale.  Şi totuşi … care este diagnosticul cel mai corect  
care se poate da agriculturii româneşti ?]
. " Îmi permit să remarc însă  lipsa unui răspuns  la un deziderat pe care MSR l-a accentuat 
în Mesaj,  omiţându-se a se arăta în Răspuns  intenţiunile şi gândurile noastre 
 în legiuirile  ce vor trebui să facem  asupra raţionalizării  şi intensificării agriculturii  , 
cu latura ei principală creşterea vitelor .
  " Nu am amintit  , cel puţin cum a făcut Camera,  vorbind de valorificarea grâului  , 
şi acesta insuficient , faţă de marea problemă  , care întotdeauna s-a pus, 
dar n-a găsit o soluţie salvatoare  şi reală  pentru promovarea agriculturii  , astfel ca  , 
dând maximum  de randament,  să poată ridica starea materială  , 
aşa zisul standard  de viaţă al plugarului  ,    la treapta pe care se află  România astăzi,
  în mijlocul ţărilor civilizate .
" Mare şi vastă pare a fi această problemă . 
Se vor ciocni interese  , se vor naşte conflicte,  dar nu trebuie să uităm nici un moment 
că   de la pământ  se trage bogăţia ţării  ,   Că e cinstit şi creştinesc 
stabilirea unui echilibru  între valoarea produselor  şi a productelor  , 
că e anormală  acumularea de numerar  şi bogăţie     numai în mâna câtorva,   
în timp ce factorul principal,  care lucrează pământul,  nu-i asigurată nici renta necesară     
unei vieţi omeneşti ,  veşnic în deficit şi sărăcie,  fără vreo rază de îmbunătăţire. 
" Ridicând  starea  materială a satelor  , consolidăm Statul. 
Şi astăzi  când sub imboldul  MSR  au progresat aşa cum vedem, 
nu putem lăsa fără răspuns  dorinţa exprimată de Maiestatea Sa  , nu numai în Mesaj, 
dar întotdeauna, privind ridicarea  felului de viaţă  şi îmbunătăţirea vieţii ţăranului  . 
 Dacă nu putem  coordona  avântul  şi progresul realizat astăzi  , în atâtea domenii, 
în termen aşa de scurt,  cu o bună stare a  materială a ţărănimii  , 
înseamnă că s-a construit fără bază  şi toate sacrificiile au fost în zadar  .
Căci numai  prin bunastarea tuturor, progresul  este asigurat  şi desăvârşit cât mai repede.  
Să valorificăm nu numai grâul,  ci toate produsele  şi să producem tot  ce se poate produce  , 
nu numai ce producem astăzi . 
" De aceea propun  şi rog a admite  introducerea  în Răspuns  a următoarei fraze  , care să 
concentreze  toată  străduinţa noastră de a da ţării legiuirea  necesară a unei bune  stări 



a agricultorilor  , care formează  , cum ştiţi,  granitul de totdeauna  şi-n viitor al neamului  
românesc.Această frază  care s-a omis , ar fi următoarea : 
< Promovarea agriculturii prin analizarea mijloacelor de producţie  pentru a se obţine  
maximum  cantitativ şi calitativ  , cum şi valorificarea  productelor solului . > 
- Iorga :  Dle preşedinte, v-aş ruga să întrebaţi pe dl Ioan  PIoan,  care a fost un foarte bun  
parlamentar,  dacă în momentul de faţă  , cu regimul cel nou,  judeţul d-sale  nu este străbătut  
de la un capăt la celălat  de o politică de interese,  care nu este a d-sale, nici a liberalilor de 
odinioară,  dar să-l întrebaţi între patru ochi  ,pentru că s-ar putea să atingă  persoane a căror 
responsabilitate  nu se poate pune în discuţiune  aici,  deşi sunt persoane de rangul al treilea, 
dar care  fac marea politică  ce s-a făcut vreodată . 
-Ioan P.Ioan : Pot să vă spun  că acolo se face  o politică agricolă  sub  noua legiuire  , 
sub imboldul  pe care i-l dă dl ministru Cornăţeanu  , 
care a trimis pe toţi agricultorii la muncă .
- Iorga :  Dar  nu  aţi făcut dvs plasări de agenţi electorali  până în ultimul sat  , 
care nu sunt nici  foşti  ţărănişti  , nici foşti liberali ? 
- Ioan P Ioan : Nu m-am interesat . 
- Iorga : Să vă interesaţi .  Vă pot servi cu scrisori şi cu dovezi  . 
I.P.Ioan / 22 iun.'39 
______________________________________________________________________

5.) Ion Gigurtu( FRN, Industrie,Comerţ  ) , discurs la Mesaj, Cameră ,  23 iun.'39 
( DAD, MO nr.5, şed.din  23 iun.'39,  p. 71- 74 )
I.Gigurtu / 23 iun.'39 

¤ Valorificarea produselor agricole 

[ LD :  24 aprilie 2004 .Gânduri despre agricultura românească . 
Gigurtu spunea aceste lucruri în 1939. Au trecut de atunci , peste 50 de ani  ;
 peste 10 ani se vor sărbători 100 de ani de la anunţarea împroprietăririi  ţăranilor  ;  
agricultura românească a traversat  şi experienţa comunistă a colectivizării ; 
de 14 ani , se bălmojeşte retrocedarea  pământurilor  confiscate de comunişti  ….  Agricultura 
românească continuă să fie în grea suferinţă . 
Noi am recuperat  o livadă  , care a făcut mere  … pe care nu am avut cum le  valorifica…. Iar în 
acest an  nu am găsit un ţăran interesat să o administreze . 
Ion are 10 ha de pământ , care de 4 ani stă în pârloagă …. 
Pământul României este mult şi bun.  Cum  a fost , cum este şi cum va fi 
agricultura României  : în 1914, 1919 ,  1923, 1929,  1935, 1939,  1944 ,1948, 
1962,  1989 ,  2007   ? Ce asemănări  ( şi ce greşeli )  sunt între împropretărirea de la 1919 şi 
retrocedarea  dde după 1990  ? 
 Chiar nu s-a găsit  şi  nu  se găseşte un răspuns optim la această problemă? Şi de ce ?  Mai 
mare interes pentru diversele  obiecte industriale , decât pentru  hrana cea de toate zilele  ! De ce 
?  Cine este vinovat ? Iată o problemă cronicizată  ,  care a traversat 
tot secolul  XX al României şi cu care  intrăm în secolul XXI !] 
Preţul agricol….
 " D-lor deputaţi, o altă lege  , tot aşa de delicată ,  este cea anunţată de Mesajul Regal  : 
valorificarea produselor  agricole.  Şi aceasta este o problemă delicată . 
Am protestat deseori prin scris contra legii speculei    ,   
am spus totdeauna că nu există speculă   .  ( aplauze ) 
 Specula înseamnă lipsa de marfă  sau proasta organizare a circulaţiei ei . 
 Dacă un produs costă la Bucureşti 100 de lei , şi la  Slatina,  Giurgiu  ,Turnu -Măgurele  , 50 de 
lei ,  în mod normal  produsul ieftin trebuie  să vină la Bucureşti  , unde e scump ; dacă nu vine,  
cauza e că e împiedicat de cineva.
" Noi nu putem stabili preţul intern al produselor agricole  , cel puţin al celor care se produc 
în cantitate mare ,  pentru că aceste produse trebuesc exportate . 
Sau  atunci putem face aceasta cu mari sacrificii  .
Ridicarea randamentului  …



Pe ţăran nu-l interesează  preţul, ci renta pământului.  ( aplauze ) 
El trebuie să câştige, în afară de munca lui  , 3.000 sau 4.000 , să zicem,  la hectar.
Nu poate câştiga această sumă  decât ridicând randamentul la hectar. 
Nu vedem altă soluţie normală . 
Creditul mic agricol  …
 Pentru ridicarea acestui randament,  trebuie ca ţăranul să-şi poată procura sămânţă  şi 
uneltele  de care are nevoie  pe un preţ coresponzător  veniturilor lui normale 
 şi cu posibilităţi de  a le plăti succesiv,adică trebuie organizat creditul rural 
sau agricol  - micul credit agricol  ( aplauze ) 
Posibilitatea vânzării ?! 
Dar mai important ca producţiunea  - şi pare paradoxal ceea ce spun  -  precedând 
producţiunea  , este posibilitatea de a o vinde. 
Cât timp ţăranul nu  obţine şi nu are siguranţa  să obţină valoarea  reală a produsului  lui,  nu 
va produce nici mult , nici bine .
Un prim factor  care va influenţa  în bine preţurile  agricole  , 
sunt şoselele ce sunt în curs  şi cele ce se vor mai înfăptui  .
  Învăţământ agricol ?! 
 "  În treacăt  trebuie spus că  agricultura nu se poate învăţa  decât din practică 
şi la o vârstă mai înaintată  , cum ar fi de la 20 de ani înainte . 
Învăţământul practic ce se introduce azi în şcoli,  va fi de un oarecare folos, 
însă nu prea mare ,  să nu ne facem iluzii ; 
în ţările  din Apus  a fost încercat  , fără rezultate prea mari . 
În agricultură,  ca să vezi rezultatul muncii,  trebuie să treacă 2 până la 9 luni, 
copilul nu poate  înregistra  rezultatele  activităţii sale  după 9 luni . 
I.Gigurtu / 23 iun.'39 , retro' 

¤ Reformele  de împrumut 

[ LD : Teza conservatoare care a făcut  subiect de polemică  a " formelor fără fond"  . Taxată  
( cea conservatoare ) de reacţionară ; combătută şi învinsă  de liberalism ; 
fără a i se mai judeca temeiurile şi justeţea, erorile şi  netemeinicia în doctrinele economice 
ulterioare, prin dispariţia promotorilor care le  susţinuseră  ; 
preluată  sub auspicii conjuncturale  pseudo- ştiinţifice în epoca comunistă.
Corijenţă  cronică  , care urmează  a fi  plătită scump , acum , când este vorba de integrarea în 
Uniunea Europeană .Dar ce fac eu ?!  Mă întorc la istoria anului 1939  ] 
"Aceste rânduri ar fi putut fi scrise şi azi .  Când le citim, ar putea să ne cuprindă desnădejdeaşi 
ne gândim , dacă nu ne zbatem degeaba,  totul pare că e  inutil, 
parcă am fi urmăriţi de o fatalitate  . Desnăjdea nu e bună . 
"  Cauza că am ajuns aici  este că am aplicat la noi  formule străine  , formule greşite,  ce 
nu ni se potriveau nouă .
Oamenii noştri politici  , chiar cei mai buni,  erau,  sau sub influenţa  studiilor făcute  în 
străinătate  şi fără nici o legătură cu realităţile din ţară , sau sub sugestia 
unor anumite cercuri  , care aveau interes să evoluăm aşa cum am evoluat . 
Aşa s-a întâmplat că am anunţat  exproprierea  şi votul universal  în preajma războiului 
mondial  .Că am  realizat exproprierea, pentru că , în realitate, 
ne-am ocupat mai mult prin  expropriere, decât prin împroprietărire.  ( aplauze ) 
Am dat atenţie  în special exproprierii , când important era  să dăm atenţie împroprietăririi  
La ce se va întâmpla în urma lor,  nu prea  ne-am gândit  ( aplauze ) 
Aşa ne-am gândit  cu legile sociale,  tot aşa cu conversiunea. [---------------------]
I.Gigurtu / 23 iun.'39 
_________________________________________________________________

6.) C.Garoflid * ( ex-P.C.,  ex- Liga Agr. ,  FRN Agricultori )  , la Mesaj ,  Senat  ,  27 
iun.'39 
( DS, MO nr.  8 , şed.din 27 iun.'39  , pag.  176 - 178 ) 



*Notă . C.Garroflid 

 Agricultor şi agronom  distins. Născut la  1872, la Buzău .
  Nic.Garoflid , probabil tatăl lui ,  a fost medic  şi avocat, doctor în drept. 
A scris  Partidele politice şi ţara  ( 1891 ) şi Domnia de  25 ani  a MSRegelui Carol  I (  1891) 
C.Garoflid -fiul ,  a  urmat  Facultatea de medicină din Paris . 
Secretar general al guvernului Marghiloman  ( 1916 ). Ministru Agricultură şi Domenii
în câteva ministere  ( 1918, 1921, 1923). Senator al Camerelor profesionale  ( 1923 ) 
deputat  al Ligii Agrare (  1930 ).  Preşedinte al Sindicatului de  agricultură şi viticultură . 
Fondatorul şi preşed.  Ligii Agrare . 
Primele lucrări agrare , în 1907 : Pr.de lege ptr învoielile agricole,  Păreri în chestia agrară , 
urmate apoi după război , în 1920  : Chestiunea agrară din România ,  Memoriul agricultorilor  mari , 
şi altele în 1924  : Însemnătatea  factorului comercial  în producţia zootehnică  şi 
Problema monetară şi agricultura ; numeroase studii şi art. pe probleme agrariene. 
( Cf. Predescu , Dicţionar, p.  341 )- 
[ LD : din toate p.d.v., un conservator  redutabil , de tipul acelor  care au dominat  Vechiul Regat 
până la război . Acum are  67 de ani  şi o  reputaţie de agrarian  necontestată . 
Reformele democratice  - votul universal şi împroprietărirea  - 
văzute prin această prismă , nu numai că nu au vreun merit ,
dar chiar sunt vinovate pentru stările  proaste în care a ajuns România . 
Doctrina lui Garoflid poate fi  atăcată , respinsă ,  blamată . 
Un lucru este sigur . este consecventă şi sinceră . În mare parte  , timpul  i-a dat dreptate ]
C.Garoflid  /  27 iun.'39 
Doc.integral : fişier  Uniunea Agrară II 
------------------------------------------------------------- 
C.Garoflid /  27 iun.'39 

¤ Economice : echilibrarea  bugetului 

[ LD . nu mă prea pricep eu la aceste chestiuni, dar prea adesea am găsit  la specialiştii 
 în economie semnalarea  disproporţiei dintre veniturile şi cheltuelile bugetare, şi , 
cu deosebire a plăgii  aparatului birocratic cu care statul român a fost veşnic în inflaţie . 
 Birocraţia bugetivoră  a fost un expedient cu care , prea adesea,  partidele , odată ajunse la 
guvernare,  îşi  răsplăteau  aderenţii, la care se mai adăugau celelalte canale de  "plasare" 
în funcţii  remunerate de stat :  favoruri ,  rudenie,  şantaje. 
Departe de a fi excepţii, " sinecurele "  au  făcut carieră mare în România . 
Adu-ţi aminte de ce spunea un Zeletin, un Drăghicescu …]
Impozitele … 
"  Problema cea mai gingaşe  a guvernării  este aşezarea  impozitelor şi întrebuinţarea lor.     
În cursul istoriei , Parlamentul a fost inventat  tocmai pentru ca  cei care plăteau dările  să 
poată controla întrebuinţarea lor .În materie de impunere,  birourile nu au totdeauna  spiritul 
obiectiv necesar .  În dorinţa lor, foarte explicabilă ,  de a asigura echilibrul bugetului  , ele 
pun  deseori un accent  prea viguros  pe impunere . 
Voi aminti recenta lege a viticulturii  şi cea privitoare la succesiune  . 
În amândouă ,  punctul  de vedere fiscal este prea accentuat .
Aparatului birocratic , funcţionăresc .
"Echilibrarea bugetului  nu trebuie  să o dea numai impozitele  .
Trebuie mărginite şi cheltuelile .
 Bugetul ţării  a avut  întotdeauna  o tendinţă de anormal ,  dar ceea ce nu e tocmai binefăcător 
,e că cea mai mare parte din veniturile bugetare  se duc pe înmulţirea funcţionarilor .      Toţi 
suntem  îngrijoraţi  de situaţia dureroasă  pe care o face  elementul românesc  care  e prea  
puţin reprezentat  în  organizaţiile  noastre economice  . 
În comerţ,  bancă , industrii ,  sunt , în mare , minoritarii . 
 Cred că n-ar putea să fie altfel  ,
Când  bugetul  oferă în fiecare an  tinerilor valoroşi  posturi noi , care le asigură 
o viaţă , desigur mediocră  , dar sigură .  Aici e pericolul 
Nu putem fi  ajutori reali ai acestei ţări  ,   numai   ca funcţionari ,   
   trebuie să stăpânim funcţiile economice .   



Şi, pentru ca să facem să intre în lupta pentru cucerirea  funcţiilor economice , 
trebuie ca speranţa  pentru posturi bugetare  să înceteze . 
  Dacă   nu se pune capăt   sporirii  numărului funcţionarilor,  în curând  cei ce plătesc dările  
nu vor mai putea suporta  impunerea unei clase  prea numeroase  care nu contribuie direct 
la producţia  mare şi mică , căci ţara  noastră este săracă în posibilităţi ." 
Şosele şi drumuri ….
"Pe de altă parte, produsul  financiar nu se varsă acolo unde se încasează . 
Astăzi cheltuiala  bugetară se face mai mult în oraşe . 
 Agricultura,  şoselele,  îmbunătăţirile funciare  , lucrările publice  , care ar fi un prilej  de 
câştig , mai ales  în regiunile cu populaţie deasă  , unde agricultura  nu este un debuşeu  
îndestulător .Şoselele  , în deosebi şoselele  ,sunt problema capitală  , fără ele nici un 
progres  nu este cu putinţă în această ţară .
 Nici administraţie, nici  sănătate  , nici progres cultural  , nici educaţie agricolă , 
 nu se pot face fără drumuri . Pentru împlinirea acestui  scop,  să consacrăm  toate 
disponibilităţile  bugetare .  Întâi armata şi apoi drumurile  . Şoseaua este mijlocul 
cel mai sigur pentru civilizarea  satului şi  înlesneşte şi schimbul  comercial [------ ] …. 
Degeaba vom încerca să  îmbunătăţim  starea celor de la  sate fără drumuri , 
sforţările făcute  nu vor da rezultate  şi banii adunaţi  cu atâta trudă vor fi cheltuiţi fără folos. 
C.Garoflid /  27 iun.'39 

¤ Agricultură  versus Industrie 

  " Agricultura încă nu a ieşit din criză .  Produsele agricole sunt  de abia  puţin mai ridicate 
decât înaintea războiului  , pe când produsele industriale au crescut de  45 - 50 de ori  . 
În deosebi tutunul şi vinul  sunt produsele cele mai scump plătite  , 
căci preţul lor  s-a ridicat  de 24 de ori  faţă de cel dinainte de război . 
Agricultura trebuie, deci , sprijinită . 
Agricultorii nu sunt şi nu pot fi  împotriva industriei  , dar ei cred dezvoltarea industriei  
trebuie să se facă prin căile fireşti  , iar nu forţat  , printr-un import privilegiat  , 
a cărui urmare este  ridicarea preţului  mărfurilor  ,secondată  cu consecinţa  firească :  
limitarea consumaţiei  şi deci micşorarea  producţiei industriale în viitor .
" Pentru ridicarea  agriculturii  trebuie bani .  Aceasta este  e prima condiţie 
a progresului  economic şi al progresului tehnic.
Aducem mulţumiri guvernului  pentru continuarea  valorificării  grâului . 
Sprijinul  financiar  , pe care  guvernul îl acordă  înlesnirii exportului  de grâu 
pe un preţ remunerator  nu e o soluţie.      [ explică pe larg dar foarte complicat acest lucru  ] 
C.Garoflid /  27 iun.'39 

¤ Schimbul de mărfuri . Convenţiile comerciale . 

 Trebuie  sprijinit exportul prin convenţii  comerciale  . 
De la convenţia cu Franţa  , agricultorii nu trebuie să ceară prea mult . 
Convenţia cu Anglia  este mai însemnată  ,  ne-a acordat  chiar " preferinţa  imperială "  , 
adică reducerea  de vamă  pe care metropola o acordă  dominioanelor  , cca  3.500 lei / vagon . 
Dar  , din cauza distanţei  vitele,  carnea proaspătă ,  fructele  nu pot fi exportate  în Anglia .
Cu totul altfel se pune prolema  exportului agricol în Germania . 
Apropierea  geografică  şi structura  complimentară  economică  a celor  două  ţări ,
fac  din piaţa germană  un mare debuşeu  pentru toată producţia noastră  agricolă . 
Putem exporta  în Germania  cereale,  vite,  carne,  grăsime,  oleaginoase,  fructe , vin  , etc .  
Posibilităţile  de export  agricol  sunt fără limită  , căci pe lângă produsele  cunoscute de noi  , 
se pot adăuga altele  . Dovadă , cultura  soiei ,  care ,  necunoscută  acum patru ani , 
 se cultivă acum  pe cca  100.000 ha .
 În deosebi  exportul  de vin  şi struguri  poate deveni  însemnat  . 
Germania  importă  12.000  vagooae vin  din Chile  , Spanuia  şi Italia .  O parte din acest import 
l-am putea face noi , ceea ce ar  uşura viticultura noastră  aşa de lovită de criză . 
Ceea ce  interesează  în primul rând  agricultura  şi cu deosebire  viitorul ei ,  sunt vitele  , 
căci numai  prin creşterea  şi îngrăşarea lor  fertilitatea solului  poate fi menţinută .  



Germania , şi într-o proporţie  mai mică  ţările  din jurul Mediteranei  orientale , 
sunt singurele pieţe  pentru desfacerea vitelor noastre .
C.Garoflid /  27 iun.'39 

¤ Eficienţa  agricolă 

¤ Structura proprietăţii agrare

" Pentru împlinirea  convenţiunilor  comerciale  amintite  şi pentru sporirea  puterii  economice 
a ţării  , producţia  agricolă trebuie  sporită . 
 Aceasta se poate  obţine repede  , prin încadrarea  exploataţiilor  mijlocii şi mari 
în programul  de acţiune  al Ministerului  Agriculturii  . 
Aceste exploatări  au fost  , până acum  ţinute deoparte  , 
căci demagogia de până acum  le privea cu bănuială . 
" Exploatările mari  , de la 100 ha în sus, 
mai ocupă azi  abia 14 %  din suprafaţa pământului arabil . 
Producţia lor la  unitatea de suprafaţă  este însă  mai mare decât a proprietăţii mici . 
Pentru  nevoile exportului  , alimentării oraşelor,  subzistenţei armatei , 
aceste exploatări trebuie păstrate .  Nu trebuie  să grăbim,  prin mijloace bugetare ,  
fărâmiţarea lor  căci şi aşa ele se micşorează .  Ar trebui chiar  să mărim  putinţa  limitării  
divizibilităţii  acestor  exploatări  , pe care  legea  agrară  o stabileşte la  50 ha. 
" Prin  reformele  agrare  pe care le-am  făcut timp de  60 de ani ,  România a devenit  , 
dintr-o ţară de latifundii  , o ţară de mică proprietate . 
Procentul  proprietăţii  mici şi parcelare  e chiar prea mare   .   
 Schimbarea  structurii  agrare  nu a fost determinată  întotdeauna  de motive economice .  
Aceasta explică  constatarea  paradoxală  că producţia agricolă 
este încă  dată de proprietatea mare . [--------------------------------------] 
" Situaţia politică  şi socială nu îngăduia  atunci  şi nici mai târziu  , când s-a votat legea 
agrară ,  aplicarea criteriilor eonomice  pentru împroprietărire . 
De aceea,  îndrumarea  exploatării  mici , 
trebuie să fie  preocuparea de căpetenie  a Statului  . 
Proprietatea mică trebuie îndreptată spre  agricultura intensivă . 
Pentru aceasta  ,  creşterea şi îngrăşarea  vitelor  trebuie să fie asociată  culturii cerealelor . 
Atunci porumbul,  cereala de predilecţie a ţăranului ,  va da producţia îndoită  pe care o cere  
economia ţării .  Dar , pentru aceasta ,  trebuie ca valorificarea  vitelor  să fie sprijinită  
cu toată puterea de Stat  , iar preţurile  maximale  interne desfiinţate . 
C.Garoflid /  27 iun.'39 

¤ Soluţia ştiinţifică a problemei agrare 

[ LD : Doctrina lui Garoflid poate fi  atăcată , respinsă ,  blamată . 
Un lucru este sigur . este consecventă şi sinceră . În mare parte  , timpul  i-a dat dreptate . ]
" Situaţia agricolă a micii proprietăţi ,  procentul redus al proprietăţii  mari şi mijlocii ,  
cerinţele  economice  şi financiare  ale ţării  , 
reclamă azi  o soluţie ştiinţifică  a problemei agrare . 
Concepţia  romantică  care a condus  politica agrară  de la 1864  şi până azi , 
< fiecare  ţăran  stăpân  pe un lot  de pământ> , nu mai poate dăinui . 
Preferinţa ţărănească  la proprietatea pământului  trebuie înlocuită 
cu libertatea priceperii  tehnice  şi a capitalului  de a pătrunde în agricultură . 
" Moşiile mari şi mijlocii  trebuie să devină  uzine agricole  care să dea  , 
pe lângă producţia sporită  de care ara are nevoie, 
şi un debuşeu apropiat  pentru braţele de muncă ţărăneşti . 
Pentru aceasta , însă ,  trebuie să revizuim  întreaga noastră concepţie agrară  , 
în deosebi  în ceea ce priveşte  transmiterea proprietăţii  şi regimul arendăşesc . 
"  Pare curioasă  , desigur, apologia  capitalului, în aceste vremuri de  economie de Stat . 
Nu cred în virtutea economiei de Stat . 
Birocraţia numeroasă  şi despotică ,  pe care o crează ,  aduce întotdeauna 



împovărarea  producţiei  şi îngreunează schimbul comercial.
Pe de altă parte , iniţiativa ,  activitatea metodică  , spiritul de economie ,  prevederea, 
calităţi neapărat  necesare conducerii  economice , nu se poate naşte 
decât   prin mânuirea  capitalului particular  ,  căci disciplina  aspră şi  selecţia  la care 
concurenţa  supune posesorii  lui, e singura şcoală  unde  aceste calităţi 
se pot  câştiga  sau ieşi la iveală  .[---------] 
Capitalul rămâne  mijlocul  oricărui progres economic 
şi interesul individual  va fi  multă vreme  încă motorul  acestui progres.
Ţara noastră este săracă în capitaluri .  Formarea lor trebuie ajutată . 
Pentru aceasta , impozitele  să fie uşurate  spre a înlesni  economiile  ,
iar averile formate să fie cruţate .  [-------------] 
"  Domnule preşedinte ,  domnilor senatori ,  pentru cele arătate  în cuvântarea mea, 
rog Senatul  să completeze  lipsa  pe care o constat  în proiectul de Răspuns la Mesj  , 
încuviinţând  introducerea unui text  prin care să se afirme 
atât   sprijinirea  agriculturii ,    cât şi   primatul ei"  ( aplauze )
C.Garoflid /  27 iun.'39 
________________________________________________________________________

7.) Simion Rusu (  FRN , deputat ţăran,  ţinut Mureş  )  la Mesaj,  Cameră ,  27 iun.'39 
(  DAD, MO  6, şed. din  27 iun.'39 , pag . 119-120  ) 
[LD : este inedit şi pitoresc discursul  lui Simion Rusu .În cuvinte simple ,  el reuşeşte să  schiţeze 
puţinele deziderate şi puţinele necazuri  ale ţăranilor.Întrebarea ccare se pune este însă :  este 
prezenţa lui un semn de  democraţie ?  Poate un asemenea  reprezentant 
să -şi spună un cuvânt competent  în procesul legislativ, specific  travaliului parlamentar ?] 
Simion Rusu / 27 iun.'39    Doc.integral -  fişier  Ţărănism  VI 

¤ Dorinţele ţăranilor 

" Dle preşedinte  , d-lor  deputaţi ,  să-mi daţi voie  să vă amintesc  şi să vă  rostesc 
câteva cuvinte  în calitate  de deputat ţăran.  Îmi dau bine seama  , din ziua  de 1 iunie  , 
când miile  de suflete  de ţărani alergau  peste culmile hotarelor  la secţiile de votare  
întrebându-se unul pe altul  : ce facem  fraţilor ? Unii dintre dânşii spuneau  : acum  fraţilor  
trebuie să facem bine  şi să avem o lume nouă  ca să devină  şi ţăranii  noştri  în acest înalt 
parlament  şi să ne scape  de nevoile  ce le avem  noi . 
"  Dle preşedinte , d-lor  deputaţi,  să ne întrebăm noi unii pe alţii  , cum să ne scăpăm ? 
Să aducem legi  bune,  căci, d-lor deputaţi ,  când ne-au ales fraţii noştri agricultori  , 
în acest parlament românesc,  ne-au ales cu gândul  şi spiritul  sfânt ,
 pentru a le aduce şi  satisface  dorinţele ţăranilor  , fără deosebire de naţionalitate  . 
" Şi anume,  ce le sunt dorinţele lor : 
Micşorarea dărilor,  ridicarea preţurilor la produsele de cereale şi vite  , 
ridicarea bisericilor  şi a şcoalelor  , lucrarea drumurilor  , ajutorarea cu maşini 
de treerat  şi maşini agricole  , prin cooperative  .  Definitivarea  păşunilor  necesare  
traiului  celor de la munte  , care trăesc  din creşterea vitelor  . [--------------------------] 
" D-le preşedinte , d-lor deputaţi ,  revin acolo că , prin voinţa  d-lor parlamentari , 
să facem o lege nouă  , şi anume  , comunele să fie libere pentru alegerea de primar 
şi consilieri,  deoarece , din acest punct de vedere ,  vedem că comunele sunt conduse 
numai de două persoane,  din primar şi notar ;  oare de ce să n-o facem ? " 
Simion Rusu / 27 iun.'39 

¤ Necazurile ţăranilor 

" D-lor preşedinte, d-lor deputaţi ,  îmi dau seama  că vă explic  câteva necazuri  ale bietului  
ţăran , îmi amintesc  foarte bine  că chiar în comuna noastră  şi în comunele vecine ,
 bieţii ţărani  duşi la munca câmpului  d-nii perceptori şi d-nii agenţi  , umblau prin comune  
pentru încasarea dărilor  către Stat  şi comună  şi neaflându-i acasă  , ca să poată  încasa 
dările,  rupându-le uşile de la casă  , intrând în case  , rupând lăzile  , canapelele, 



sechestra vestmintele  de acolo,  ba chiar şi-i băteau  pe bieţii ţărani . 
D-le preşedinte, d-lor deputaţi, oare nu s-ar putea  şterge aceste  lucruri urâte ? 
" Îmi aduc aminte că  , înainte de aceasta ,  era adusă  o lege nouă  în care  bietul  ţăran 
îşi putea  face cărţi  de vânzare  , contracte  , ori şi unde, 
dar astăzi  , după legea  nouă ,  nu permite    decât   d-lor  avocaţi    ca să le facă  ,
la care  trage  bani grei  când  s-ar putea  face  din  altă parte mai ieftin. [-------------------] 
" Totodată  să revenim acolo  că,  dacă bietului ţăran  îi trebuie un certificat  comunal, 
să nu fie aşa  scump , deoarece  ţăranul nostru agricultor  ,
 numai o dată pe an  seceră şi adună porumbul .
" Cred că toţi ne-am născut  din opincă  şi ştim necazurile poporului ,  oare noi , 
dacă suntem astăzi pe aceste scaune  înalte ,  dăruite de bunul Dumnezeu şi popor , 
noi nu trebuie să uităm  de fraţii noştri  " 
Simion Rusu / 27 iun.'39 

¤ Comerţ  agricol românesc !

"  Trecem la alt punct :  la sora noastră comerţul şi  industria , care este în legătură 
cu agricultura ,  surori de mumă  .
D-le preşedinte, d-lor deputaţi, oare noi nu am putea să rupem  cartierele cele negre ? 
Comerţul este atât de îngreunat  prin dări şi necaz , 
dar să ne întrebăm  cine sunt comercianţii ,  căci bietul  român  el nu a avut  de la nimeni 
nici un sprijin  şi nici un ajutor  , el n-a fost  ajutat de nimeni  cu nicio înlesnire  , 
la bănci degeaba s-a dus  ca să ridice bani  , nu le-au dat  , degeaba  au mers  la alt frate 
să ceară  , că n-a avut .  Şi aşa , cu toţii  , să punem umărul să ridicăm comerţul  român . 
" Să ne întrebăm noi  , oare ,  până în anul 1918 ,  câţi comercianţi români  am avut în 
Ardeal , rog căutaţi actele şi să vă  orientaţi . 
" Oare noi n-am putea  să micşorăm dările  micilor comercianţi  care nu le mai pot suporta  , 
atât de grele,  să se pună bănci la îndemâna  comerciantului român    ,   
ca să poată lucra adevărat  românesc  şi să putem  trece  comerţul  în mâna românului  ,
 ca tineretul  de astăzi  să apuce  o carieră nouă ,  să facă  importuri  , exporturi  şi anume :  
grâul nostru,  porumbul nostru,  nu le-ar putea manipula un român ? 
Nu ! De ce ?  că n-are bani  , nu are sprijin , nu are ajutor . 
" Oare  boii şi vitele  noastre cele scumpe  , ce trec la alte ţări , 
nu s-ar putea cumpăra  de români ,  cu un preţ bun ?
Nu  !  Nu are bani şi legătură  . "
Simion Rusu / 27 iun.'39 

¤ Târgul de boi de la Reghin .

¤ Vânzarea pieilor … 

Dau un exemplu. În oraşul Reghin  -Mureş,  este un târg renumit  de boi  şi vite cornute . 
Ca mic comerciant mă exprim . Am plecat cu o zi înainte la târg ,  ca să văd ce negustori 
au  sosit în târg ; m-am întâlnit cu nişte negustori de la Palestina  cu care am stat de vorbă 
şi întrebându-i  : Ce cumpăraţi ?  îmi răspunseră :  boi . D-lor  , dacă îmi daţi voie  să vă ajut 
şi eu la cumpărare  , dar vă rog să-mi spuneţi preţul  cu care puteţi cumpăra . 
Îmi răspund :  clasa I-a  , 22 lei ,  clasa a II-a ,  20 lei .  După aceea,  plec  la cumpărare 
şi cumpăr câteva perechi  de boi  pe seama lor  şi cu preţul spus . 
Între aceea,  vin vreo 5 evrei  , stau de vorbă  şi au şi coborât preţurile la  18 lei .
Luăm cazul din judeţul nostru  , Mureş,  unde se taie o cantitate de miei  primăvara ,
de la 100  de miei în sus .Cine cumpără pieile de oi  , de vită  , ce provin tot de la  bietul 
agricultor ?  Noi, micii comercianţi , am tăiat  vreo câteva mii de oi  , pe bază că pieile vor 
avea un preţ bun  , aşa că , cugetând  că comerţul nostru românesc  va exporta pieile  în 
străinătate , şi anume  în Polonia  , unde au un preţ colosal de mare ,  nu cum le-am vândut 
noi  , 60-90 lei bucata  de piele .  Dacă am fi avut dreptul de exportat pieile în Polonia, 
şi am fi avut şi bani ,  atunci luam un preţ mai bun . 
"Vă rog să ne străduim  pentru ajutorarea agricultorului  şi comerciantului român



[-----------------------------------------------------] 
Simion Rusu / 27 iun.'39 
______________________________________________________________

8.) CC Brăesku  ( FRN,  Agricultori  -senator numit de rege  ), la Mesaj,  Senat ,  27 
iun.'39 
( D.S., MO nr .  8,  şed. din  27 iun.'39 , pag.  185-186  ) 
[ LD : tipul reperezentativ al moşierului român . Patriot ,  naţionalist  cu moderaţie, conservator 
privind tradiţie;  antiindustrialist  temperat ;generos faţă de  populaţia  nevoiaşă ; monarhist  şi cu 
credinţă în Dumnezeu  ] 
Doc.integral : Agrarienism III 
------------------------------------------------------------
CCBrăesku / 27 iun.'39

¤ Primatul  etnic românesc 

¤ Nu se poate vorbi de egalitate

" Integrarea  elementului  etnic naţional  în toate drepturile  de care fusese  înlocuit , 
constituie punctul culminant  al  întregii acţiuni  de redresare şi de renaştere naţională  .
Faptul că naţionalităţii române  i s-a recunoscut  drepturi  deasupra tuturor celorlalte 
naţionalităţi,  drepturi în faţa cărora  toată lumea  trebuie să se supună  şi să ţină seamă în 
împrejurările viitoare ale  desfăşurării  vieţii noastre politice  ,
înseamnă  începutul de conservare  al naţiunii  române " ( vii aplauze ) 
" Eu am auzit  de la această tribună  într-una din cuvântările rostite ,  vorbindu-se de egalitate 
Era , mi se pare ,  afirmaţia făcută de  unul din reprezentanţii  minorităţilor . 
D-lor senatori ,  eu nu pot să nu mă mir  că s-a întrebuinţat  acest cuvânt ,
tocmai în aceste momente  când cuvintele regeşti  , care au dat întâietate  naţionalităţii 
române  ,  stârniseră atâta entuziasm  în sufletul tuturor Românilor . 
" În calitatea mea de bun român  şi sincer  apărător al minorităţilor  , 
consider  că nu se poate vorbi de egalitate  între elementul românesc şi  elementul minoritar  . 
Nu poate fi vorba, în primul loc,  fiindcă aceasta este exclusă  prin  proclamarea  primatului 
naţional  ;  în al doilea loc, se opune acestei egalităţi instinctul de conservare al neamului  
românesc.  Şi se  opune,  în al treilea loc, Constituţiei  , care proclamă  întâietatea 
elementului românesc  , afirmat de către  însuşi Regele  ,  în cuvintele aşa de calde 
şi înălţătoare  adresate  Corpurilor Legiuitoare  . 
" Care sunt aceste cuvinte  , înfipte  adânc  în sufletele şi conştiinţele  tuturor Românilor  : 
< Prin acest nou aşezământ  s-a proclamat  întâietatea  naţionalităţii române  şi s-a statornicit 
şi lămurit  mai bine drepturile cetăţenilor; s-a descătuşat opinia publică  de interesele strâmte  . 
punând-o pe terenul  adevăratelor interese ale obştei  româneşti  […. ] > 
" La aceste admirabile cuvinte adresate Corpurilor Legiuitoare  , prin Mesajul rostit de Maiestatea 
Sa Regele  şi  Adresa de Răspuns  întocmită  de d-l raportor,  răspunde  prin acest mod de 
gândire  şi simţire românească  , în care sunt convins  că Senatul  întreg  se asociază din 
toată inima  şi cu toată recunoştinţa  ."
CCBrăesku / 27 iun.'39 

¤ Minorităţile etnice : drepturi , nu egalitate  ! 

  " Iată , prin urmare  , d-lor senatori ,  care sunt motivele  pentru care cred  eu că 
, atunci  când s-a vorbit de egalitate  , s-a săvârşit  cel puţin o inadvertenţă  .
  D-lor, eu înţeleg  şi  foarte bine s-a făcut  că s-a dat  minorităţilor  tot soiul de  drepturi , 
tot soiul de avantaje ;  eu înţeleg că ele trebuie să se bucure  de toate drepturile civile şi 
cetăţeneşti  ; că aşezămintele lor  culturale şi aşezămintele  lor religioase trebuie  respectate  , 
că ele trebuie să se bucure  de o largă participaţiune  la viaţa economică a acestui Stat  . 
"  Dar o egalitate perfectă  între elementul autohton  , etnic românesc,  şi între minorităţi, 
nu poate fi .Ea nu ar fi nici în interesul lor  şi nici în interesul nostru  , căci ar ştirbi  acel mare şi 



sfânt privilegiu  de întâietate ce se cuvine  elementului etnic românesc  .   
" Am ţinut  , d-lor senatori ,  cu acest prilej , să fac această declaraţiune  şi cred că sunt în 
asentimentul tuturor Românilor  făcând să se ştie  că noi,  care avem toată dragostea 
şi toată atenţiunea  pentru minorităţi,  cărora li s-a dat un statut special, 
 li s-a înfiinţat un minister al Minorităţilor  , deţinut de către profesorul  Silviu Dragomir, 
de a cărui atenţie  şi bunăvoinţă  minorităţile nu au a se plânge  , 
nu înţeleg  un singur moment  să renunţăm la ceea ce  litera Constituţiei 
şi sufletul mare al Suveranului  nostru  ne-a dăruit  în aceste clipe supreme  de renaştere 
naţională  şi de consolidare  a sufletului românesc.  ( vii aplauze )
CCBrăesku / 27 iun.'39 

¤ Patria Românească  :  una şi indivizibilă 

"  Şi , ca încheiere , eu cred  că nu se va putea rosti de la această tribună  niciodată  
cuvântul sacru de Patrie  , decât în înţelesul unic  în care se poate rosti acest cuvânt, 
acela de acea Patrie  , una şi indivizibilă- Patria Românească . 
" De o altă Patrie nu poate fi vorba  , decât de această patrie,  mare ,  frumoasă  şi 
îngăduitoare  , cu altarele  şi glorioasele ei tradiţii  , pe care toţi suntem datori  s-o respectăm  ,
şi ale cărei hotare  intangibile  rămân deapururi  sfinte  şi pentru minorităţi  şi pentru noi ,  
care le-am apărat  cu atâtea jertfe  şi vom şti să le apărăm  tot aşa şi în viitor  "
( aplauze  îndelung prelungite ) 
CCBrăesku / 27 iun.'39 

¤ Parlament corporatist  :  avantaje şi  riscuri 

¤ Armonizare şi solidaritate

" S-au rostit  cuvântări foarte interesante din partea reprezentanţilor diferitelor corporaţiuni 
Era firesc  să fie aşa  , faţă cu rostul  acestui Senat  , aşezat în ideea corporativă  ale cărei 
foloase se vor vedea  şi mai bine de acum înainte . 
" Ideea aceasta a corporatismului  şi structura actuală  ce s-a dat  acestui Matur Corp  , 
a fost una din cele mai fericite  inovaţiuni  ale  Regimului Renaşterii Naţionale .
Iată toate  breslele  , asociaţiunile  şi corporaţiunile  , iată pe reperezentanţii tuturor 
categoriilor  de muncitori  din România  care ,  datorită noii stări de lucruri , 
au putut să-şi formuleze  aici dorinţele  şi doleanţele  . Dacă aceste cuvântări ne-au impresionat 
profund,  desigur a fost şi mai impresionant  sentimentul acela  de solidaritate  pe care l-au 
arătat  reprezentanţii  diferitelor  categorii , aici în Senat . 
" D-lor senatori  , eu am însă  o teamă mare-  deşi nutresc speranţa  că nu se vor realiza  
prevederile mele   -   aceea  că  să nu se facă  prea mult exclusivism 
 şi prea multă intransigenţă . 
  Eu înţeleg  compartimente profesionale  , dar bisericuţe, nu ! 
Eu înţeleg că  interesele fiecărei  corporaţiuni  şi categorii de muncitori  să fie apărate  , 
să fie exprimate aici  înaintea Parlamentului  satisfăcute  , 
aceasta   numai    după ce vor fi armonizate  între ele  . 
Se poate foarte bine ca  interesele unei categorii  să nu se potrivească  cu ale altei categorii  , 
de exemplu  ale marei agriculturi  cu ale  marii industrii  ,
 şi ale micii industrii  cu ale  marei industrii  , şi aşa mai departe .
 De aceea,  ele trebuie cercetate  cu multă atenţie  şi armonizate  între ele.  Dar pentru  
armonizare  se cere  să nu fie un singur moment  exclusivism  şi intransigenţă 
din partea  diferitelor categorii  şi corporaţiuni  .
" După ce vor fi astfel armonizate  , ele trebuesc  să fie subordonate  intereslor  obşteşti ale 
Statului  , ale sufletului românesc  şi ale solidarităţii naţionale  .
 Altfel,  am deschide  din nou  drumul spre demagogie  şi luptă de clasă  , ceea ce ar constitui 
cea mai mare nenorocire  pentru ţară  şi pentru economia ei generală  . " 
CCBrăesku / 27 iun.'39 

¤ Încurajarea marii industrii : deziderate  şi  abuzuri 



" Am ascultat  cu plăcere  frumoasa cuvântare  rostită de  d-l senator Marinescu  , unul din 
reperezentanţii  marei industrii româneşti  , cu acelaşi sentiment de îngrijorare  de care 
vorbeam adineauri .  S-a vorbit de către dl Marinescu  , în expunerea frumoasă  , documentată 
 şi foarte interesantă  pe care a făcut-o ,  de năpăstuirea  marei industrii 
şi se dădea  un fel de semnal de alarmă  pentru apărarea  intereselor  ei  , 
primejduite  din anumite puncte de vedere  . 
"  Eu, d-lor,  nu am să vin nici o dată  să susţin că marea industrie  nu are un rol determinant 
 în viaţa economică a ţării  , mai ales în împrejurările de faţă  .  Nu voi spune  că tot ceea ce se 
poate face  pentru dânsa  să se facă  , în interesul general al ţării  ; 
Dar , d-lor  , nu sunt de acord  cu stimatul nostru  coleg când  afirmă  că marea industrie
a fost nedreptăţită .  Eu ştiu şi ştim cu toţii  că industria mare  s-a bucurat la noi 
de un regim de favoare  , de diferite tarife preferenţiale,  de un regim excepţional 
 şi de multe alte avantaje. 
Eu nu zic că aceste avantaje  nu trebuie menţinute  , însă   cu oarecare  corective    pentru 
unele din ramurile  de producţiune ale marei industrii  , care au abuzat uneori de ele. 
Aşa , de pildă , cunoscutele carteluri  care au avut asupra economiei generale  , şi mai ales 
asupra populaţiei nevoiaşă a ţării,  o repercusiune  dezastruoasă  , nu mai pot fi tolerate .  
De blocul de granit  al unora din ramurile  marii industrii  , care a dat populaţiei sărace 
şi muncitorilor agricoli ,  în special, lucrurile necesare  de care avea nevoie,  pe preţuri ridicate  , 
ne-am izbit de atâtea ori  , în dauna economiei generale  şi a nevoilor stringente  ale populaţiei 
nevoiaşe. 
"  Domnilor senatori ,  cred că cu oarecari corective  care se vor aduce  protecţiei acordată  
industriei mari  de către Stat până acum,  ea va continua să-şi desfăşoare  activitatea sa 
 mai departe  în timpurile de faţă  , când  Societăţi şi industrii mari  , ca Reşiţa  şi Astra ,  
joacă un rol  aşa de important  în opera de înzestrare a armatei . 
În această privinţă ,  eu îmi rezerv dreptul  să aduc din nou această  problemă 
înaintea Senatului  . " 
CCBrăesku / 27 iun.'39 

¤ Raportul Brătescu Voineşti : literar , naţionalist , monarhist  . 

  "  Ţin să aduc  sincere elogii  raportorului  proiectului  de Răspuns la Mesaj  , d-lui  Brătescu 
-Voineşti  , căruia i s-au adus de către  unii ante-vorbitori  unele reproşuri  pentru anumite 
omisiuni .Sunt  unele omisiuni  într-adevăr regretabile  , cum e,  în prim loc,  acea relativă la 
armată  , la opera mare realizată  de ministerul de Justiţie  , la Sănătate  şi la Muncă , 
dar ele n-au fost făcute intenţionat . 
  " Raportorul nostru  a voit să ne dea  un raport sumar  şi să evite  sistemul de altădată  ,
când  se  făcea  cu acest prilej vorbărie  multă şi inutilă . 
D-l Brătescu -Voineşti  a mers pe linia  mare a înfăptuirilor  realizate  sub noul regim  al Renaşterii 
Naţionale,  şi n-a intrat în  amănunţime.  Dar nu este mai puţin adevărat 
că raportul său  este opera unui literat  de seamă ,  a unui naţionalist încercat  şi a unui bun 
Român . Noi, senatorii,  trebuie să-i fim recunoscători  d-lui  Brătescu  , pentru că el a tălmăcit 
aşa de bine  şi de frumos gândurile  şi sentimentele  întregului Senat  . 
În special  trebuie să -i mulţumim  pentru că , prin raportul său ,  a dat o deosebită atenţie  
primatului  naţional  şi a evidenţiat  marile realizări  ale mişcării  de Renaştere Naţională . 
  "  Omagiile calde  aduse Suveranului  mare , care conduce  destinele  acestui neam  , pentru 
rolul covârşitor  pe care L-a avut  în iniţierea  şi realizarea  acestei formidabile  opere  de 
redresare  şi de consolidare  a ţării  , dau raportului  său un aspect şi mai  impresionant  ,
pe care ţin să-l subliniez  acum , la sfârşitul cuvântării mele.  " 
CCBrăesku / 27 iun.'39 

¤ Fiscalismul  exagerat  pe seama micilor producători

"  E vorba  de birurile  care apasă  asupra  populaţiei  şi de fiscalismul exagerat  de azi .  
Îndrăznesc  a spune că  ele au ajuns  de nesuportat  . Chestiunea  e complexă şi  delicată . 
 De aceea, ea trebuie  examinată  cu toată circumspecţia  şi atenţia  .
Eu mă mărginesc  să aduc aici  , la tribuna Senatului  , un strigăt de durere  şi de alarmă 



 din partea populaţiei nevoiaşă  , pe care-l supun  respectuos  Guvernului . [-------] 
" Potenţialul de rezistenţă  al acestei populaţii  în faţa  birurilor  a ajuns la maximum.  
Cetăţenii nu mai pot  plăti  mai mult decât plătesc astăzi .  A-i pune  cetăţeanului în spinare 
mai multe biruri  , peste birurile  de până acum,  ar însemna să-i punem la pământ  [------] 
De aceea  , aduc strigătul de alarmă  din partea populaţiei  sărace,  şi rog Guvernul 
şi pe  domniile voastre  , când va veni ocaziunea  , 
vă gândiţi serios  asupra  posibilităţii  reducerilor [-------------] 
CCBrăesku / 27 iun.'39 

¤ Recunoştinţă MSR 

" Am convingerea  s-a instaurat  astăzi  în această ţară ,  sub  iniţiativa şi sub supravegherea  
marelui nostru  Rege  , va deschide  şi largi perspective  de prosperitate  şi de consolidare  
pentru naţiunea  română .Cu această convingere  , eu nu pot termina  mai bine  cuvântarea mea  
şi rezuma  mai frumos  tot ce am sous ,  decât îndreptându-mi  gândul 
către Acela  căruia noi îi datorăm  această  nouă şi fericită  stare  , 
către  Suveranul  ţării  , strigând  din adâncul  convingerii mele  de român şi de creştin : 
 Să trăiască  Regele Restauraţiei şi al  Renaşterii  Naţionale  , fericit , glorios şi biruitor  , 
Regele Carol  II . " ( aplauze prelungite ) 
CCBrăesku / 27 iun.'39 
__________________________________________________________________

9.) Victor Vâlcovici( FRN ,  deputat ,Intelectuali ) , la Mesaj,  Cameră ,  28 iun.'39 
( DAD, MO  nr. 7  , şed. din 28 iun.'39 , pag.  128 -  131 ) 
Doc. integral : fişier  FRN  I
Vict. Vâlcovici / 28  iun.'39 

¤ Problema centrală :creşterea nivelului de viaţă 

¤ Starea de mizerie  a cetăţeanului mijlociu , a ţăranului  . 

"… rog onorata Cameră să-mi îngăduie  să enunţ  o singură problemă  , 
care este problema  centrală    ,   problema vitală a ţării noastre .   
 Este o problemă care  concentrează toate cărările de analiză  , când este vorba 
să cercetăm de aproape, obiectiv,  cauza relelor noastre  şi anum este 
ridicarea  nivelului de viaţă a cetăţeanului mijlociu,  în special a ţăranului nostru( aplauze ). 
Aceasta este  problema centrală  care trebuie să ne preocupe tot timpul  , natural în timp de 
pace ,  dacă miazmele ameninţătoare  care ne vin de peste graniţă  , ne vor da răgaz  , aici  
trebuie să ne concentrăm  atenţia  şi toate celelate probleme  trebuie  grupate  în jurul  
acestei probleme centrale . 
"  Dacă vom avea răgaz să cugetăm  asupra operei şi îndatoririlor  noastre  de construcţie  din 
ţara românească  , atunci eu cred  că problema  care trebuie 
să ne preocupe  în primul rând  este aceasta  : scoaterea din starea de mizerie 
 în care se găseşte  cetăţeanul mijlociu  în ţara românească  ( aplauze  ) 
" Agricultorul nostru  , cu familia lui,  are un venit  de  16.000  lei anual  - cu toată munca lui.Vă 
întreb :  cum putem pretinde  noi elan  sufletesc , de cercetări ştiinţifice  ,de la un cetăţen  
care trăeşte  , el şi familia lui  compusă  din 4-6  membrii  , 
cu un venit de  16 .000  lei anual ?  37 %  din  gospodăriile noastre  ţărăneşti  , 
nu au nici o vită trăgătoare  . Pentru a-şi cumpăra o preche de bocanci , 
lucrătorul agricol  trebuie să muncească  30 de zile  . ( aprobări ) 
Agricultură - industrie
Şi, d-lor , nu spun aceasta  pentru a schiţa  , cum s-a făcut aici , 
cred din eroare un conflict  între două compartimente foarte importante 
pentru ţara noastră, anume  între compartimentul  agricol şi cel industrial  .
Nu , domnilor,  nu conflict  , pentru că industria  , ea însăşi, este plăpândă
în ţara românească  , ea însăşi merită sprijinul nostru , 
fiind că pe industrie  se bazează  speranţele de ridicare economică 



a ţării româneşti  cât mai curând. "
[----------------------------------------------------------------] 
Vict. Vâlcovici / 28  iun.'39 

¤ Ridicarea  randamentului agrar

 "  Ştiţi dvs  ce puteţi citi  , dacă cercetăm statisticile străine ?  Am deschis de curând cartea 
unui  învăţat statistician  englez  , care face tabel  cu 28 de ţări  , după venit  ,  considerând şi 
venitul agricol şi cel industrial  ,  România stă în coadă 
 - nu ultima  chiar  , pentru că o întrece Lituania .  În acest tablou ,  notaţi bine, 
este enumerată  Bulgaria,  este menţionată  Grecia,  este Ungaria, este Africa de Sud  . 
 D-lor  , noi stăm  mai prost  , din punctul de vedere al venitului naţional  , 
decât Africa de Sud ! 
"  De sigur că fenomenul  n-a scăpat conducătorilor  noştri politici  , şi ştim că 
s-au cercetat cauzele  şi s-au grupat în jurul  câtorva probleme  foarte importante  , mai cu 
seamă în ce priveşte agricultura .  Ministrul nostru de agricultură  se gândeşte în mod serios  
şi a început o campanie  de îmbunătăţire a tehnicii agricole . 
Se gândeşte , iarăşi ,  la întrebuinţarea cum se cuvine  a timpului liber 
pe care îl are ţăranul nostru  .  Sunt , după socoteli destul de moderate  , 
 160 de zile de şomaj  ale agricultorului ţăran  . 
[---------------------------------------------------------------------] 
" Mi-aş permite  ca  în această  ordine de idei  să enunţ  trei puncte  capitale  , 
care privesc  latura economică  .Primul punct :  transportul ;  al doilea punct :  depozitarea ;  al 
treilea punct :  creditul  .  Eu cred că este suficient să pronunţ  aceste trei cuvinte  , pentru ca în 
minţile dvs  să rasară  un întreg eşafodaj  de argumentare  şi de dezvoltare  care privesc  
fiecare  din aceste  trei  capitole . 
Fără transport şi fără  posibilitatea de  depozitare  , toată bogăţia ţării  îşi pierde din 
valoare  .De aceea este  foarte îmbucurătoare  iniţiativa  pe care  a luat-o  guvernul  actual  de a 
accelera  construcţia silozurilor  . 
Şi ştim că ,  în acelaşi  timp,  se fac sforţări  foarte frumoase  din toate părţile  , 
de înfiriparea  unui credit  ieftin  la îndemâna producătorilor  , aşa fel  încât el 
să fie la adăpost  de exploatarea  unor bănci  uzuare . 
[---------------]  Dacă avem  diferenţe de preţuri  exorbitante  , de la un colţ la altul al ţării ,  
aceasta se datoreşte  lipsei de căi de comunicaţie  .Dacă 25 %  , în medie,  din preţul de 
vânzare  al produselor solului nostru  , înseamnă în general transpport  , aceasta se datoreşte  
lipsei de credit  şi de comunicaţii expeditive ;  [-------------------] 
Victor  Vâlcovici   / 28  iun.'39 
__________________________________________________________________

10.) Armand Călinescu  ( ex-PNŢ,  prim ministru,  ministru de Interne, ad-interim  
Armată ) 
discurs -concluzie  la dezbaterile la Mesaj ,  Adunarea Deputaţilor  , 28 iun.'39 
(DAD, MO nr.  7 , şedinţa din 28 iun.'39 , pag .  133- 138 ) 
Armd.Călinescu / 28 iun.'39 

¤ Agricultura 

"  Cât pentru  lucrările de interes public  , voi menţiona  pe de o parte,  marea reţea de  drumuri 
, care este în curs de modernizare ,  şi pentru care s-a investit  peste un miliard , 
şi pe de altă parte,  realizarea unei opere  care stă  de zeci de ani  în stare de proiect  , 
fără  a fi izbutit  vreodată  să aibă  un început  de executare  , şi anume:  silozurile
Silozuri  …
( aplauze prelungite )   Este  deajuns să vă spun  că o primă tranşă  de 34 de silozuri 
este în curs de  construcţie  , cu o capacitate  de 20.000 de vagoane  , din care cele mai multe  
vor fi date în folosinţă  în toamna aceasta , iar a doua tranşe de 47 de silozuri  în capacitate de 
30.000  vag.  începe acum  , având deja puse la îndemână  toate mijloacele  de finanţare .
( aplauze )  [----------------------------] 



Valorificarea grâului  ….
Am început cu valorificarea  grâului, ca o măsură  ce se impune  mai urgent şi mai imperios.( 
aplauze ) Am fixat un preţ remunerator  superior  aceluia  de pe piaţa mondială  , 
pentru ca să venim  în ajutorul  agriculturii noastre  .Am pus la îndemână  2 miliarde  , 
ca mijloace necesare  pentru susţinerea acestei opere  şi am luat toate măsurile  pentru ca 
preţul plătit  să meargă efectiv  în mâna producătorului  , iar nu să se irosească  în mâini 
intermediare  . ( Aplauze puternice  şi îndelung repetate ;  )
Vom continua după aceea cu echiparea agriculturii  .Am hotărât  să procurăm maşini  agricole 
în vara  aceasta chiar ,  pentru suma de 1 miliard de lei . 
Armd.Călinescu / 28 iun.'39 
________________________________________________________________
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